
اقتصادی

معاون روحانی: دولت یازدهم 
با اعلام نرخ خرید گندم 

شیر شکار کرده است!

آمارگمرکنشانمیدهد

واردات 6 هزار تن نوشابه همزمان با رکود صنایع داخلی
وزیرارتباطات:

تعرفه اینترنت داخلی از 15 اسفند 
اجرا می شود

وزیرارتباطاتگفت:تعرفهشبکهملیاطلاعاتروزیکشنبهبه
اپراتورهاابلاغشدوآنهاحداکثردوهفتهبرایاجرامهلتدارند.

محمود واعظی با بیان اینکه مصوبه تفکیک قیمت اینترنت بین الملل از 
اینترانت در بستر شبکه ملی اطلاعات روز یکشنبه به اپراتورهای ارتباطی 
ابلاغ شــد گفت: این اپراتورها حداکثر تا 15 اسفند ماه سال جاری برای 

اجرا مهلت دارند.
وی گفت: اپراتورهای موبایل و اینترنت ملزم شده اند با ایجاد تمهیداتی 
برای کاربران شان مشــخص کنند که در چه زمانی از اینترنت بین الملل 
استفاده می کنند و در چه زمانی استفاده شان در بستر شبکه ملی اطلاعات 

است و نحوه محاسبه تفکیک این هزینه چگونه خواهد بود.
وزیــر ارتباطات در مورد گلایه کاربران از اتمام زودهنگام بســته های 
اینترنتی و حجم خوری اینترنت تاکید کرد: این موضوع در شبکه اجتماعی 
که عضو آن هســتم از سوی کاربران مطرح شد و کمیته ای برای بررسی 

این موضوع تشکیل دادم.
وی خاطرنشان کرد: اولین گزارشی که این کمیته از رصد آنلاین استفاده 
کاربران اینترنت داشته نشان می دهد اتفاق ویژه ای در این خصوص روی 
نداده و این تنها احســاس کاربر است که اینترنتش زود تمام می شود. در 
گذشته کاربران از یک بسته اینترنت بیشتر برای متن استفاده می کردند 
اما امروز یک بسته اینترنت بیشتر برای دانلود ویدیو و حتی کتاب صرف 

می شود.
وزیر ارتباطات با تاکید بر اینکه تعداد کاربران اینترنت بسیار زیاد است 
و دلیلی برای کم فروشــی اپراتورها وجود ندارد، خاطرنشان کرد: محاسبه 
استفاده کاربران از اینترنت دستی نبوده و هوشمند است و به همین دلیل 
ما معتقد نیستیم که کم فروشی صورت می گیرد اما با این حال به کاربران 
توصیه می کنیم اپلیکیشنی که سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
برای نشان دادن میزان مصرف اینترنت کاربران راه اندازی کرده است دانلود 

کنند تا به صورت شفاف میزان مصرف شان را رویت کنند.
وی با توصیه به مردم برای استفاده از محتوای داخلی و سایت های بومی 
در بستر شبکه ملی اطلاعات تاکید کرد: نتیجه کمیته بررسی شکایت از 

بسته های اینترنتی تا یک ماه آینده اعلام می شود.

رویترزخبرداد

روسیه به دنبال خرید توربین گازی 
از ایران

رئيسمرکزآمار:

برخی دستگاه ها آمار حوزه خود را نمی دهند
رئيسمرکزآمارایرانبااشــارهبهاینکهعلیرغمتوافقمبنیبر
دریافتآماردســتگاهها،گفت:برخیدستگاههابهدليلنبودضمانت

اجرایی،اطلاعاتآماریبهاینمرکزنمیدهند.
به گزارش فارس، امیدعلی پارسا دیروز در نشست اقتصاد مقاومتی، نظام آماری 
و حســابداری ملی گفت: علی رغم توافق قبلی با دستگاه های اجرایی، اما برخی 
دستگاه ها اطلاعات آماری خود را به مرکز آمار ایران ارائه نمی کنند. در این زمینه 

ضمانت اجرایی وجود ندارد و مکانیزمی برای الزام وجود ندارد.
وی با اشــاره به اینکه نوین سازی آماری در حال انجام است، تصریح کرد: در 
افق چشم انداز 1404 مرکز آمار باید به یگانه مرجع آمارهای رسمی کشور تبدیل 
شود، در حال حاضر شیر قطع و وصل اعتبارات آماری کشور باید دست مرکز آمار 
باشد، تا ضمانت اجرایی پیدا کند و موافقت اولیه رئیس سازمان برنامه و بودجه 

با این موضوع نیز صورت گرفته است.
رئیس مرکز آمار ایران ادامه داد: مدیریت تهیه و تولید و استقرار نظام آمارهای 
ثبتی مبنا بر عهده ما است و ما صرفا مجری یکسری از طرح های آماری نیستیم.
پارسا تاکید کرد: به هر قیمتی دنبال استقرار نظام آمارهای ثبتی مبنا هستیم، 

حتی اگر 5 سال آینده سرشماری نداشته باشیم.
وی افزود: برای اجرای اقتصاد مقاومتی هر فردی بی قید و شرط باید از خود 

شروع کند و نیاز به مدیریت جهادی است.

یکمقامروساعلامکردکهمســکوباانعقادقراردادخرید
توربينگازیســاختایرانقصدداردتحریمهایاتحادیهاروپا

برسرکریمهرادوربزند.
به گزارش گروه اقتصاد بین الملل فارس به نقل از رویترز، رئیس شرکت 
دولتی روس تک گفت: مسکو امید دارد تا با رسیدن به توافق با ایران برای 
خرید تجهیزات توربین گازی برای دو نیروگاه برق در کریمه، تحریم های 

اتحادیه اروپا را دور بزند.
اتحادیه اروپا، شرکت ها و نهادهای اروپایی را از تأمین فناوری انرژی 
برای کریمه منع کرده است. شبه جزیره کریمه در سال 2014 از اوکراین 

به مسکو پیوست.
سرگئی چمزوو، رئیس شرکت دولتی روس تک در ابوظبی گفت: »بله 
ما در زمینه توربین مشــکل داریم زیرا آلمان و دیگر کشورهای اروپایی 

ارسال این محصول به کریمه را ممنوع کرده اند.«
وی افزود: »ما در حال مذاکره با ایران هســتیم و آنها در حال تولید 

توربین های مشابه هستند.«
روســیه در حال احداث دو نیروگاه برق با ظرفیت 940 مگاوات برای 

بهبود استقلال انرژی کریمه است.
یــک منبع آگاه به رویترز گفت: قرارداد توربین گازی با ایران باید به 
زودی امضا شــود هر چند که تهران و مســکو بر سر قیمت هنوز توافق 

نکرده اند.

تسلیت
جنابآقای محمدجوادحشمتی 
درگذشــت مــادر گرامیتــان را به 
جنابعالی و خانواده محترم تســلیت 
عرض نموده و خود را در اندوه شــما 

شریک می دانم. 
دکترمرادیمنش

سرویس اقتصادی-
باوجودیکهدولتنرخخریدتضمينیمحصولاتکشاورزیرابالاخره
با5ماهتأخيراعلامکرد،معاونروحانیاظهارداشــت:دولتتدبيرواميد
نمیداندکهچهکاربزرگیانجامدادهاســتومانندکسیمیماندکهشير

شکارکردهاست)!(
ســرانجام پس از 5 ماه که از فصل کشــت و چشم انتظاری کشاورزان می گذرد، 
نوبخت در نامه ای به وزارت جهاد کشاورزی، نرخ خرید تضمینی محصولات کشاورزی 

سال 96-95 را اعلام کرد.
یکی از مهمترین نرخ های اعلام شده مربوط به قیمت گندم است که بر این اساس 
هر کیلوگرم گندم با افزایش 2/3 درصدی نسبت به سال گذشته، هزار و 300 تومان 

از سوی اعضای شورای اقتصاد عضو هیئت وزیران نرخ گذاری شد.
بر اســاس این ابلاغیه، ســازمان برنامه و بودجه کشور با هماهنگی وزارت جهاد 
کشــاورزی و رعایت قوانین و مقررات مربوط، به عنوان مسئول نظارت بر فرایندهای 

خرید تضمینی مشخص شده اند.
طبق قانون خرید تضمینی محصولات کشاورزی، وزارت جهاد کشاورزی باید تا 
نیمه شهریورماه هر سال نرخ خرید تضمینی محصولات اساسی کشاورزی را محاسبه 
و به دولت اعلام کند و بر همین اســاس هیئت دولت و شــورای اقتصاد نیز مکلف 
شــده اند تا پیش از آغاز فصل کشت پاییزه، یعنی مهرماه، این نرخ ها را تصویب و به 

اطلاع کشاورزان و مردم برسانند.
هرچند وزارت کشاورزی وظیفه خود را در اعلام نرخ فوق در مرداد ماه انجام داد و 
نرخ گندم را با افزایش 9 درصدی نسبت به سال گذشته، هزار و 470 تومان پیشنهاد 
داد، اما این مصوبه با کاهش قیمت خرید گندم و تأخیری 5 ماهه از سوی دولت اعلام 
شــده اســت. این در حالی است که کشاورزان نیاز داشتند با اطلاع از نرخ های خرید 

تضمینی در زمان مقرر به تعیین سطح کشت مورد نظر اقدام کنند.
دولت:شيرشکارکردهایم!

با این حال معاون توسعه روستایی و مناطق محروم ریاست جمهوری با بیان اینکه 
دولت تدبیر و امید نمی داند که چه کار بزرگی انجام داده است، گفت: اقدامات بزرگی 

توسط دولت انجام شده است اما این مسائل کمتر مطرح می شود.
به گزارش تســنیم، سید ابوالفضل رضوی با اشاره به حکایتی در خصوص شکار 
شیر، اظهار داشت: دولت تدبیر و امید نمی داند که چه کار بزرگی انجام داده است و 

مانند کسی می ماند که شیر شکار کرده است)!(
وی که در نخستین المپیاد بهره وری بخش کشاورزی و منابع طبیعی کشور سخن 
می گفــت، ادامه داد: دولت نرخ خرید تضمینی را با پرداخت همان یارانه قبلی 300 

درصد رشد داده است که این امر توجه به کشاورزی و طبقه ضعیف جامعه است!
معاون روحانی یادآور شد: در حالیکه نرخ گندم 400 تومان بود امروز به 1300 
تومان افزایش یافته است و علاوه بر این افزایش نرخ گندم دولت برای اجرای آبیاری 

تحت فشار 80 درصد پول بدون برگشت به کشاورزان می دهد.
گفتنی است دولت درحالی معتقد است شیر شکار کرده)!( که نرخ خرید گندم 
نســبت به سال گذشــته )هزار و 270 تومان( تنها 2/3 درصد افزایش داشته است و 
حتی با تورم 8 درصدی مورد ادعای دولت هم تناسب ندارد! ولی معاون رئیس جمهور 

مدعی رشد 300 درشدی قیمت خرید تضمینی است.
این نرخ آنقدر پایین اســت که اعتراض وزارت کشــاورزی را هم در پی داشت و 
حتی از احتمال تغییر آن خبر داده بودند اما در نهایت با این پیشنهاد مخالفت شد.

معاون وزیر کشــاورزی، در آذر ماه با اشــاره به اینکه نرخی که سخنگوی دولت 
برای خرید گندم اعلام کردند عدد پایینی است، گفته بود: وزارت جهاد کشاورزی با 
درنظر گرفتن 9 درصد تورم و 9 درصد افزایش هزینه های تولید رقم مناسبی را نسبت 
به قیمت هزار و 270 تومان ســال گذشــته پیشنهاد کرد اما رقمی که آقای نوبخت 

سخنگوی دولت اعلام کردند متأسفانه عدد پایینی است. 
عباس کشــاورز گفت: امیدواریم با توجه به اتفاقات خوبی که در زمینه تولید و 
خرید تضمینی گندم افتاده است، رئیس جمهور این قیمت را اصلاح کند و افزود: قیمت 
خرید گندم اگر با 5 تا 6 درصد افزایش، اصلاح شده و حدود هزار و 470 تومان تعیین 

شود، عدد معقول و مناسبی است.
خریدگندمزیرنرخ

عــلاوه بر این، نرخ اعلام شــده برای گنــدم به عنوان مهمتریــن نرخ از میان 
محصولات کشــاورزی، متناسب با هزینه های کشاورزان و در جهت حمایت از تولید 
داخل محســوب نمی شود به طوری که صدای اعتراض کمیسیون کشاورزی مجلس 

را هم بلند کرده است.
به گزارش فارس، رئیس کمیســیون اقتصــادی مجلس در مورد اعلام نرخ خرید 
تضمینی گندم پس از حدود 6 ماه از ســوی دولت، گفت: مراتب اعتراضمان را طی 
نامــه کتبی به دولت اعــلام کرده ایم، چرا که طبق قانون حداقل باید 9 درصد یعنی 

متناسب با نرخ تورم به قیمت خرید تضمینی گندم افزوده می شد.
شــاعری با اشاره به اینکه حتی پیشــنهاد وزارت جهاد کشاورزی هم افزایش 9 
درصدی نرخ خرید تضمینی گندم بوده، اظهار امیدواری کرد: دولت در مصوبه خود 
تجدیدنظر کند، چرا که این افزایش قیمت به هیچ عنوان متناسب با هزینه تولید و 

در راستای حمایت از تولید داخلی نیست.
وی افــزود: برای حمایت از تولید داخل و در راســتای اقتصاد مقاومتی باید هم 
فکری برای کاهش قیمت تمام شده بشود و هم اینکه پوشش این اختلاف قیمت را 
با استفاده از محل یارانه ای که پیش بینی شده جبران کنیم و به نظر من این حرف ها 

توجیه علمی و دقیقی ندارد.
رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس همچنین تصریح کرد: با توجه به افزایش تولید 
گندم در سال گذشته، دولت فکر می کند، ممکن است توان خرید گندم در سال آینده 
را نداشته باشد، برای همین نرخ را کمتر پیش بینی کرده تا از عهده خرید آن بر بیاید.
بنابراین هر چند دولت معتقد اســت با اعلام نرخ گندم شیر شکار کرده، اما باید 
به معاون روحانی گوشزد کرد که به جای مقایسه های عجیب و دور از ذهن، با حضور 
در حوزه  مســئولیت خود و مشاهده مشــکلات مردم روستایی که این روزها درگیر 
مشــکلات طبیعی هســتند، به حل مشکلات آنها مشغول شود نه اینکه بعد از 5 ماه 
تأخیر در اعلام نرخ خرید محصولات و سردرگمی کشاورزان آن هم با افزایش ناچیز، 

به حمایت از تصمیمات دولت بپردازد.

قيمتبازارنوعسکه
1/196/000سکه تمام طرح جدید
1/180/000سکه تمام طرح قدیم

645/000نیم سکه
355/000ربع سکه

220/000گرمی
114/542هر گرم طلای 18 عیار

نوعارز
3790دلار
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1080لیر ترکیه
1058درهم امارات

قیمت سکه و ارز )بهتومان(

صفحه4
چهارشنبه4اسفند۱۳۹۵

۲4جمادیالاول۱4۳۸-شماره۲۱۵۶۹

گفته بــه که حالــی در
مسئولانسازماناستاندارد،از
کيفيت ارزیابی امسال ابتدای
بنزیندر۱۷شــهرعلاوهبر۸
کلانشهرآغازشدهوچندماهی
اســتکهکارارزیابیکيفيت
نيزشــروع توزیعی گازوئيل
شده،هنوزخبریازاعلامنتایج
دقيقارزیابیکيفيتبنزیندر

کلانشهرهانيست.
به گزارش تســنیم، در حالی 
که هر ســاله ســازمان استاندارد 
می بایست در فصول گرم و فصول 
سرد ســال به طور جداگانه اقدام 
به سنجش کیفیت بنزین توزیعی 
در کشور با نمونه گیری پراکنده از 
جایگاه های عرضه بنزین کند، در 
سال جاری تا امروز هیچ گزارشی 
از بررسی کیفیت بنزین از سوی این 

سازمان ارائه نشده است. 
کیفیت بنزین به دلیل دربرگیری 
گسترده مصرف این حامل انرژی در 
شــهرها از لحاظ سلامت فردی و 

اجتماعی بسیار حائز اهمیت است 
و وزارت نفت با توجه به دارا بودن 
مبادی تولید بنزین در 9 پالایشگاه 
بزرگ و همچنین واردات گسترده 
بنزین، می بایست نسبت به رعایت 
اســتانداردهای این فرآورده نفتی 
اهتمام ویژه ای داشته باشد. از این 
رو، انجــام آزمــون کیفیت بنزین 
و بررســی و تحلیــل نتایج آن به 
سازمان ملی استاندارد سپرده شده 
تا این سازمان با بررسی این موضوع، 
گزارشی تحلیلی از کیفیت بنزین 
توزیعی کشور به نهادهای مربوطه 
ارسال کرده تا از سوی دولت نتایج 
بنزین به صورت  سنجش کیفیت 

رسمی اعلام شود.
آبان94:ارزیابیکيفيتبنزین

در۸کلانشهر
دردستورکارقرارگرفت

نیره پیروزبخت، رئیس سازمان 
ملی استاندارد در پنجم آبان 94 با 
بیان اینکه هم اکنون در 8 کلانشهر 
موضــوع ارزیابی کیفیت بنزین در 

دســتور کار مســئولین قرار دارد، 
گفــت: از اول ســال 95 در 17 
کلانشهر بررسی کیفیت بنزین های 
تولید شــده آغاز خواهد شد این 
موضوع در قالب تفاهمنامه ای که 
با وزارت نفت شده اجرایی می شود 
البته در کنار این امر قرار اســت از 
تجهیزات اســتفاده شده در پایش  
کیفیــت بنزین نیز مــورد تایید 

سازمان استاندارد قرار گیرد.
اردیبهشت95:ارزیابی

کيفيتبنزیندر۸کلانشهر
انجامشد/اعلامنتایجتا

پایاناردیبهشت
این مقام مسئول شش ماه بعد 
یعنی در تاریخ پنجم اردیبهشــت 
ماه ســال جاری در این خصوص 
گفت: کار نمونه گیــری بنزین در 
8 کلان شــهر اصلی صورت گرفته 
و بخــش زیادی از ایــن نمونه ها 
در آزمایشــگاه بندرعباس سازمان 
اســتاندارد در حال بررسی است و 
تا پایان اردیبهشت ماه نتایج نهایی 

اعلام خواهد شد.
وی افزود: در نمونه برداری هایی 
که از پالایشــگاه ها و جایگاه های 
تهران انجام شــده اســت، نتایج 
و  گوگــرد  نظــر  از  مطلوبــی 
هیدروکربن ها حاصل شده و تنها 
در یک مورد به طور مختصر میزان 
بنزن بالاتر از حد استاندارد بوده که 
البته نگران کننده نیست و در بقیه 
موارد نیز کیفیت در سطح استاندارد 

قرار داشته است.
پیروزبخــت همچنیــن اظهار 
داشت: نتایج آزمایش ها به محض 
آماده شــدن اعلام خواهد شــد و 
در صورت وجود مشــکل، مسئله 
مــورد نظــر را بــه وزارت نفت و 
کمیتــه مربوطه برای ریشــه یابی 

ارائه می دهیم.
مهر95:گزارشارزیابیبنزین
در۸کلانشهرآمادهشده/
ارسالبرایمسئولانبهزودی

وحیــد مرندی مقــدم معاون 
سازمان ملی استاندارد در نشست 

خبری بیســت و چهــارم مهرماه 
95 بــا بیان اینکه گزارش تحلیلی 
آزمــون بنزین را برای ارســال به 
گفت:  کرده ایم،  آماده  مســئولان 
ســازمان استاندارد در این گزارش 
تحلیلی به صورت جایگاه به جایگاه 
پالایشگاه به پالایشگاه بررسی های 
خود را انجام داده اســت به نحوی 
که با کنترل های انجام شده موضوع 
اســتاندارد بنزین از حالت بحران 

خارج شده است.
وی البتــه نتایج بررســی ها را 

اعلام نکرد.
اسفند95:گزارشارزیابیبنزین

در۸کلانشهرهنوز
تحليلنشدهاست

حدود 5 ماه بعد یعنی درسوم 
اســفند 95، نیــره پیروزبخــت 
اســتاندارد  رئیس ســازمان ملی 
مجددا در نشستی خبری و بدون 
اشاره به وعده خود در اردیبهشت 
ماه سال جاری گفت: نتایج اولیه 
کیفیت بنزین توزیع شــده در 8 

کلانشــهر هنوز مورد تحلیل قرار 
نگرفته است ولی در مجموع یک 
موضوع نگران کننده است که آن 
هم وجود گوگــرد در گازوئیل ها 
اســت که در حال بررســی این 

موضوع هستیم. 
وی افــزود: کیفیــت بنزیــن 
براساس آزمون ها رو به رشد است 
البته عدد اکتان در بنزین ها برای ما 
نگران کننده بود که در حال بررسی 

این موضوع هستیم.
در حالی که به گفته مسئولان 
سازمان استاندارد، از ابتدای سال 
جاری کار ارزیابی کیفیت بنزین 
در 17 شهر علاوه بر 8 کلانشهر 
آغاز شــده و چندماهی است که 
کار ارزیابــی کیفیــت گازوئیل 
توزیعی نیز آغاز شده است، هنوز 
خبــری از اعلام نتایــج ارزیابی 
کلانشهرهای  در  بنزین  کیفیت 
کشــور نیست و ســازمان ملی 
استاندارد فقط یک جواب دارد: 

در حال بررسی است!

علیرغموعدههایمکررسازماناستاندارد

سال 95 هم بدون اعلام نتایج کیفیت بنزین گذشت

یــی ا جر ا  ن و معــا
رئيسجمهورگفت:کســانی
کهمیگویندکشاورزیتوجيه
نداردموضوعــیانحرافیرا
که حالی در میکنند مطرح
کشاورزی،محورتوسعهاست.

به گزارش خبرگزاری تسنیم، 
محمد شریعتمداری در نخستین 
المپیاد بهره وری بخش کشاورزی 
و منابــع طبیعــی اظهــار کرد: 
کســانی که می گویند کشاورزی 
توجیه نــدارد موضوعی انحرافی 
را مطرح می کنند در صورتی که 
صرفه جویی ها در بخش کشاورزی 
انجام شود به اندازه مصرف؛ شغل 
و صنعــت می توانیم صرفه جویی 
ایجاد کنیم که این امر با افزایش 

بهره وری قابل دسترسی است.
وی افزود: امنیت غذایی و آثار 
مثبت صدور محصولات کشاورزی 
و سهم بالای آن در اشتغال کشور 
که یک چهارم اشــتغال کشور را 
تشکیل می دهد از مزایای مهم این 
بخش است و باید اذعان داشت که 
چهار میلیون شغل از این طریق در 

کشاورزی ایجاد شده است.
رئیس جمهور  اجرایی  معاون 
بــا تاکید بر اینکــه از نظر دولت 
اساســی ترین محــور توســعه، 
در  اســت، گفــت:  کشــاورزی 
صورتی که واردات برای حمایت 
از کشاورزان محدود شود قیمت 
به نفع آنان در بازار داخلی گران 
می شــود که هدف ما نیز همین 

اســت تا سود این قشــر بالاتر و 
بیشتر شود.

در  کرد:  اضافه  شریعتمداری 
صورتی که واسطه ها کنترل شوند 
کشاورزان سود بیشتری به دست 
می آورنــد اما حداقــل هر وقت 
حادثــه ای )بلایــای طبیعی و از 
بین رفتن محصولات کشاورزی( 
پیش می آید بــه افزایش قیمت 
محصــولات کشــاورزی در بازار 

اعتراض می شود.
رئیس جمهور  اجرایی  معاون 
ادامه داد: باید در نظر داشــت که 
ساز و کار مناســب برای مقابله 
اندازه  به  با حوادث غیرمترقبــه 
مورد نیاز نیست و با بروز سرمای 
یک باره تولید سردرختی ها کاهش 

می یابد. در هر مقطعی که حادثه 
غیرمترقبه ای در کشور ایجاد شده 
و به محصولات کشاورزی لطمه 
می خورد مــردم برای حمایت از 
کشــاورزان بایــد بپذیرند که تا 
حدودی محصولات کشاورزان را 
اما برای  گران تر خریداری کنند 
تحقق این امر باید چنین فکری 

در رســانه های ما نیز ایجاد شود 
و حاضر شــوند که این موضوع را 

تبلیغ کنند.
گفتنی است در دنیای امروز، 
حوادث غیرمترقبه، مترقبه تلقی 
شده و همه دولت ها برای مقابله 
با تبعات آن بیمه هایی را در نظر 
گرفته اند بنابرایــن وقوع بلایای 

افزایش  بــرای  بهانه ای  طبیعی، 
کشــاورزی  محصولات  قیمــت 
نیست، به ویژه آنکه تجربه ثابت 
قیمت محصولات  افزایش  کرده، 
کشــاورزی چه در زمان حوادث 
غیرمترقبه و چــه در زمان های 
عادی، هیچ نفعی برای کشــاورز 
نداشته و فقط به نفع سوداگران 
و واردکنندگان بوده است. همین 
توجیهات اگر در دولت قبل مطرح 
می شد، انگ پوپولیستی می خورد، 
حال به اظهارنظر معاون اجرایی 
رئیس جمهــور در بــاب خریدن 
محصولات کشــاورزی به قیمت 
گرانتــر در زمان وقــوع بلایای 
طبیعی برای حمایت از کشاورزان 

چه عنوانی باید داد؟

رئيسکميسيوناقتصادی
مجلسشــورایاسلامیدر
معاون بــه خطاب نامهای
خواستار رئيسجمهور اول
انتفاع تعيينتکليفحــق
معادنسنگآهنطبقلایحه

بودجه95شد.
به گزارش تسنیم؛ محمدرضا 
پورابراهیمــی در نامــه خود به 
جهانگیــری تاکید کــرد طبق 
تبصــره 7 لایحه بودجه ســال 
1395 ضرایب حق انتفاع معادن 
باید توسط شورای اقتصاد تعیین 
تکلیف شود که به رغم گذشت 
11 ماه از سال هنوز این رخداد 

عملی نشده است.
نماینده کرمان در نامه خود 
تصریح کــرده که لازم اســت 
شــورای اقتصــاد بــا برگزاری 
جلسه ای هر چه سریع تر تکلیف 
ضرایب حق انتفاع معادن را قبل 

از پایان سال جاری مشخص کند 
و از صنعت مهم و اســتراتژیک 

سنگ آهن حمایت نماید.
ایــن گــزارش می افزاید: در 
تبصره لایحه بودجه سال 1395 
جهت حق انتفاع ضرایبی آورده 
شده اســت که مجلس شورای 
اسلامی برای کمک هر چه بیشتر 
مشــمول  معدنی  واحدهای  به 
در شــرایط رکود فعلی، ســقف 

آن را بــرای ماده خــام قبول و 
تصمیم گیری نهایی را به شورای 
اقتصاد محول نموده اســت. این 
تبصره از لایحه تصریح می کند 
که بــرای هر مرحلــه تولید در 
موضوع حــق انتفاع تخفیفی به 
میزان 5 درصد از ضریب مرحله 

قبلی می تواند اعمال شود.
همچنیــن در لایحه بودجه 
انتفــاع  حــق   1395 ســال 

بهره برداران معادن که تنها سنگ 
خام استخراج می کنند معادل 25 
درصد فروش در نظر گرفته شده 
و هر چه شــرکت بهره بردار به 
سمت تولید کنسانتره، گندله و 
محصول نهایی حرکت کند، حق 
انتفاع آن تــا 18 درصد کاهش 
پیدا می کند اما این ضرایب باید 
تعیین  اقتصاد  شــورای  توسط 
تکلیف شــود که به دلیل برخی 
مداخله های ســازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران بــرای واریز حق انتفاع به 
حساب خود و عدم ورود شورای 
اقتصــاد به این مقولــه، پس از 
گذشت 11 ماه از سال همچنان 
این موضوع با اهمیت بلاتکلیف 

مانده است!
گفتنی اســت؛ در سال های 
گذشته گرفتن پروانه بهره برداری 
از معادن گل گهر و چادرملو که 

طبق امیدنامه واگذاری سهام این 
شرکتها در بورس در مالکیت آنها 
قرار داشت، در کنار تعیین حق 
انتفاع سنگین و مداخله ایمیدرو 
در قیمت گــذاری به رغم فاصله 
معنــاردار 50 درصــدی قیمت 
فروش داخلی نسبت به صادراتی 
و نهایتا تعیین عوارض صادراتی 
بــه بلاتکلیف مانــدن بیش از 
9 هزار میلیارد تومان طرح توسعه 
در شــرکت های سنگ آهن گل 
گهر، چادرملو و گهر زمین منتج 
شد و اعتراضات مکرر سهامداران 
صنعت سنگ آهن را به دلیل زیان 

سنگین در بورس سبب گشت.
گذشــته  هفته  همچنیــن 
فولاد مبارکــه اصفهان که غول 
محســوب  ایران  فولادســازی 
می شود پیش بینی سود سال 96 
خود را با 53 درصد رشد نسبت 
به سال 95 به بازار سهام مخابره 

کرد چــرا که بــا قیمت گذاری 
دولتی گندله سنگ آهن بیش از 
50 درصد ارزان تر از قیمت 110 
دلاری در چین به این شــرکت 

فروخته می شود!
ایــن در حالــی اســت که 
شرکتهای تولید کننده سنگ آهن 
برای سال 96 به دلیل مشکلات 
موجود از جملــه قیمت گذاری 
دولتــی، پرداخت حــق انتفاع 
سنگین و عوارض صادراتی موفق 
نشده اند گزارش های خوبی را به 

سهامداران خود ارائه دهند.
به باور کارشناسان؛ سالهاست 
سهامداران صنعت سنگ آهن در 
مجامع سالانه سود نقدی دریافت 
نکرده اند و همه سود آنها صرف 
طرح های توسعه و پروژه ها شده، 
اما دولت به جای پاداش، با اخذ 
حق انتفاع بالا و نرخ های دولتی 

آنها را جریمه کرده و می کند.

مجلس نمایندگان از برخی
شورایاسلامیبهوارداتميوه
توليدات وجود با عيد شــب

داخلیاعتراضکردند.
رئیس کمیســیون کشــاورزی 
مجلــس گفــت: دو روز پیــش در 
نشستی به آقای حجتی گفتم آن قدر 
مرکبات داریم که نیازی به واردات 
نیســت و بازار مرکبات را دوباره با 

واردات متلاطم نکنیم.
علی  محمد شاعری در گفت وگو 
با فارس، در مــورد واردات پرتقال 

از کشــورهایی همچــون مصــر یا 
ترکیه به ایــران و واکنش مجلس 
به این موضوع، گفــت: 2 روز قبل 
در جلسه ای با آقای حجتی مراتب 
اعتراض خود را مبنــی بر اینکه با 
توجه به تولیــد مرکبات در داخل 
در مناطق شمال و جنوب کشور به 
اندازه کافی وجود دارد، اعلام کردیم.
وی افزود: به اندازه کافی یخ زدگی 
و سرمازدگی آذرماه تولیدکنندگان 
مرکبات در شمال کشور را متضرر 
کرده و نمی خواهیم دوباره با واردات 

بازار متلاطم تر شود، چرا  مرکبات، 
که نیازی به واردات پرتقال نیست.

نماینده مردم رودسر در مجلس 
هم گفت: در حالی که مردم شمال 
کشور در بحث عرضه محصولاتشان 
با مشکل روبرو هستند ولی میوه های 
شب عید از بازارهای خارجی تامین 

شده است.
اســدالله عباسی در گفت وگو با 
میزان درباره پرداخت خســارت به 
باغدارانی که محصولات آنها از سرما 
آسیب دیده اســت از سوی دولت 

متاسفانه خسارت هایی  کرد:  اظهار 
که در طول فصل زمستان به باغداران 
شمال کشور وارد شده است بسیار 
بالا بود به گونه ای که علاوه بر میوه 
باغداران، درختان و نهال های آنها نیز 
از بین رفته است. وی افزود: بعد از 
گذشت بیش از یک ماه از وارد شدن 
این خسارات به محصولات کشاورزی 
دولت هنوز آغاز پرداخت خسارت ها 

را شروع نکرده است.
وی تصریح کرد: در حال حاضر 
مردم شــمال کشور در بحث عرضه 

محصولاتشان با مشکل روبرو هستند 
ولی در همین حال میوه های شــب 
عیــد از بازارهای خارجــی تامین 

شده است.
عباســی تصریح کــرد: انتظار 
مــی رود دولــت و وزارت جهــاد 
را  اقدامات مثمرثمری  کشــاورزی 
در این راســتا انجام دهند چون در 
شــرایط فعلی و با توجــه به وجود 
میوه های باغداران در ســردخانه ها 
احتیاجی به واردات میوه در شــب 

عید احساس نمی شود.

وی تاکید کرد: درســت است 
که باغداران ما در فصل زمســتان 
از نظر برداشــت میوه با مشکلاتی 
روبرو شدند اما این روند به گونه ای 
حاد نیست که ما دست به واردات 
میوه بزنیــم و باغدارانمــان را با 
مشکلات مالی هم روبرو کنیم. از 
این رو دولت باید هرچه سریع تر در 
باغداران  خسارت  پرداخت  جهت 
و حمایــت از محصولات آنها برای 
توزیع در بازار شــب عید حمایت 

کند.

معاوناجراییرئيسجمهور:

آنهایی که می گویند کشاورزی توجیه ندارد موضوعات انحرافی مطرح می  کنند

رئيسکميسيوناقتصادیمجلسمطرحکرد

بلاتکلیفی بهره مالکانه معادن با گذشت ۱۱ ماه از سال95

اعتراض نمایندگان مجلس به واردات میوه شب عید با وجود تولید داخلی

شدید رکود که درحالی
صنایعداخلیهمچنانادامه
گمرک آمار به مراجعه دارد
ایراندریکسالاخيرنشان
کالاهای از انبوهی میدهد
مصرفیوبهطورمثالبيشاز
6هزارتننوشابهواردکشور

شدهاست.
 به گزارش مشــرق، در سال 
جــاری که اولین ســال پس از 

اجرای برجام است، واردات مواد 
غذایی که در داخل کشور به وفور 
تولید می شود، با سرعت زیادی 

ادامه دارد.
به لیســت طولانــی انواع و 
اقســام مواد غذایی که به طور 
رسمی به کشــور وارد می شود، 

باید نوشابه را هم اضافه کرد.
بر اساس آمار گمرک، در 10 
ماهه امسال 6344 تن نوشابه به 

ریال   106566224719 ارزش 
وارد کشور شده است.

امارات  ارمنســتان،  اتریش، 
متحــده عربي، آلمــان، ترکیه، 
جمهوري کره، دانمارک، لهستان 
و هلند صادرکنندگان نوشابه به 

ایران در سال جاری بوده اند.
62 درصــد واردات نوشــابه 
ایران در سال جاری از مبدأ ترکیه 
بوده است. سهم هلند 19 و کره 

جنوبی 7 درصد اعلام شده است.
علت ســهم بــالای واردات 
نوشــابه از ترکیــه را بایــد در 
سیاســت  های دولت یازدهم در 
انعقاد توافق تجارت ترجیحی با 
این کشور دانست که با کاهش 
ترک،  کالا های  واردات  تعرفــه 
ایران به بــازار کالا های مصرفی 

ترکی های تبدیل شد.
پیش از این اعلام شده بود که 

در ســال جاری و پس از اجرای 
برجام کالا های غیرضروری مثل 
اسپرم گام، پودر کاکائو، پف فیل، 
غذای ســگ و گربه، مکمل  های 
غذایی، لوازم آرایشی، پیچ و مهره، 
شــامپو، انواع لباس، تیغه اره و 
مشابه  تولید  دارای  واکسن  های 

داخل راهی بازار ایران شده اند.
اکثــر این کالاهــا در داخل 
کشــور قابل تولید هستند و از 

آنجا که هیچ یک کالای اساسی 
و ضروری محســوب نمی شوند، 
نیازی بــه واردات آنها از خارج 
نیست آن هم در حالی که رکود 

شدید اقتصادی وجود دارد.
با این حــال، گویا برخی در 
داخل کشــور به فکر اشــتغال 
جوانان خارجی هســتند و این 
اجناس مصرفی را از آن ســوی 

مرزها وارد کشور می کنند.

عضوسابقکميسيونانرژی
نباید نفت وزارت گفت: مجلس
گازراباقيمتناچيزبهشرکت
چون بفروشــد امارات الهلال
ماجرایکرسنتتکرارمیشود.

حبیب آقاجــری در گفت وگو با 
اخباری  درباره  بســیج،  خبرگزاری 

مبنی بــر اینکه معــاون وزیر نفت 
قرارداد با شــرکت الهلال امارات را 
طبق کرسنت تنظیم می کند اظهار 
داشــت: با توجه به اینکــه قرارداد 
کرسنت حدود 18 میلیارد دلار را به 
اقتصاد کشورمان خسارت وارد کرده 
اســت از این رو نباید مجدد در حوزه 

نفت و انرژی مطابق با قرارداد کرسنت 
پیش رویم.

وی بــا بیان اینکــه در قرارداد 
مشخص  رشــوه بگیران  کرســنت، 
شــده اند افزود: باید به آقای کاردار 
گفته شــود که متاســفانه قرارداد 
کرسنت با رویه رشوه پیش رفته است 

و به ضرر جمهوری اسلامی بوده است. 
قرارداد کرسنت علاوه بر اینکه فساد 
اقتصادی را در پی داشته است موجب 
شده است کشورمان تاوان سنگینی به 

عنوان جریمه پرداخت کند.
عضو ســابق کمیســیون انرژی 
ادامه داد: وزارت نفــت نباید گاز را 

بــا قیمت ارزان و ناچیز به شــرکت 
الهلال امارات بفروشد و نباید خسران 
قرارداد کرســنت مجدد تکرار شود. 
باید از معاون وزیر نفت پرسیده شود 
چرا مجدد در نظر دارد منابع انرژی 
کشــورمان را در اختیــار خارجی ها 
قرار دهد؟! این رفتاری خلاف اقتصاد 

مقاومتی است. چرا گاز مفت و مجانی 
به خارجی ها می دهید؟

وی خاطرنشــان کــرد: بر طبق 
قرارداد کرسنت، هرچه قیمت نفت 
خــام هــم افزایش پیــدا کند ضرر 
بیشتری برای کشورمان ایجاد خواهد 

شد.

رئيسســازمانشــيلاتایرانگفتکهپرورشدهندگان
ماهيانخاویاریدراستانهایشمالیکشورتسهيلاتکمبهره

وارزانقيمتدریافتمیکنند.
حســن صالحی دوشــنبه شب در حاشــیه اولین همایش تخصصی 
پرورش دهندگان ماهیان خاویاری کشور در بابلسر در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا افزود : براساس تفاهم نامه ای که شیلات و بنیاد مستضعفان به همراه 
اســتانداران استان های شمالی امضاء کرده اند ، تسهیلات با کارمزد هفت 
درصدی به سرمایه گذارانی پرداخت می شود که در بخش پرورش ماهیان 

خاویاری سرمایه گذاری کنند .
وی اظهار داشت : بخشی از این تسهیلات را بنیاد مستضعفان و بخشی 
دیگر را دولت از صندوق ملی و مبلغی دیگر را استانداران متقبل می شوند.
او با اعلام این که نرخ تســهیلات پرداختی در بانک ها هم اکنون 18 
درصد است ، بانک عامل پرداخت تسهیلات ارزان قیمت به سرمایه گذاران 

را بانک سینا معرفی کرد.
صالحی با تاکید بر این که تسهیلات ارزان قیمت ناشی از این تفاهمنامه 
شامل تولیدکنندگان کوچک و متوسط می شود، گفت که تولیدکنندگان 
بزرگ به طور مستقیم از طریق شیلات و وزارت جهاد کشاورزی به بانک 

کشاورزی معرفی می شوند و تسهیلات دریافت می کنند.
رئیس  سازمان شیلات کشور همچنین پیش بینی کرد که امسال 380 

میلیون دلار آبزی از کشور صادر شود.
وی با اظهار این که ســال های متمادی خاویار ایران به آمریکا صادر 
نمی شد، افزود: هفته پیش اولین محموله خاویار ایران به آمریکا صادر شد 

و آمریکا بازار خوبی برای صادرات خاویار است.
معاون توســعه آبزی پروری شیلات ایران هم در این همایش گفت: 
سرمایه گذاران شهرک های پرورش ماهیان زینتی در کشور مورد حمایت 

قرار می گیرند.
حسین عبدالحی افزود: سال گذشته 200 میلیون قطعه ماهی زینتی 
در کشور تولید شد و یک میلیون دلار نیز صادرات ماهیان زینتی داشتیم.

وی گفت: ســالانه حداقل 10 الی 15 درصد به تولید ماهیان زینتی 
اعم از آکواریومی، قرمز و غیر آن در کشور افزوده می شود.

وی ضمن بیان این مطلب که 200 گونه ماهی زینتی در کشور وجود 
دارد؛ اظهارداشت: درباره شهرک های ماهیان زینتی تاکنون مطالعاتی داشته 
ایم ولی در کشور اجرایی نشده که به علت مشکل با سازمان دامپزشکی 
است و باید حل شود تا بتوان توشلید خانگی این محصول را از سوی زنان 

که خیلی علاقه مند به تولید آن می باشند را داشته باشیم.

رئيسسازمانشيلاتایرانخبرداد

پرداخت تسهیلات کم بهره 
به پرورش دهندگان ماهیان خاویاری

باوجود5ماهتأخيروافزایشناچيزنرخخریدگندممطرحشد

عضوسابقکميسيونانرژیمجلس:

وزارت نفت نباید با فروش گاز ارزان به امارات کرسنت را تکرار کند


